
اخبار منتشر ش�ده نش�ان مي ده�د در حالي 
ك�ه دول�ت در لايحه هفت�م توس�عه افزايش 
25درصدي ظرفيت س�الانه گروه پزش�كي را 
پيش   بيني كرده بود، كميس�يون تلفيق برنامه 
هفتم به ش�كل ديگري به مس�ئله پرداخته و 
مصوب كرده تا در پايان برنامه نسبت دستياران 
تخصصي و متخصص باليني به پزشكان عمومي 
حداقل به يك برسد، آن هم در حالي كه نه تنها 
به گفته برخي از كارشناس�ان ه�م اكنون اين 
نس�بت بيش از مقدار پيش بيني شده اس�ت، 
بلكه در شرايطي كه نسبت پزش�ك در ايران 
كمتر از يك سوم كشورهاي پيشرفته ارزيابي 
مي   ش�ود، به نظ�ر مي   رس�د برخي حت�ي در 
مجلس نيز به دنبال اين هستند تا به هر شكل 
ممكن اي�ن افزاي�ش ظرفيت پزش�كي اتفاق 
نيفتد. »ج�وان« در خصوص مس�ئله ظرفيت 
پذيرش پزش�كي با مهرداد ويس كرمي، عضو 
كميس�يون آم�وزش و تحقيق�ات مجلس كه 
خود دكتراي پزش�كي نيز دارد، گفت   وگويی 
داشته اس�ت ك�ه در ادام�ه ارائ�ه مي   ش�ود. 

وضعيت فعلي پذيرش دانشجويان در 
رشته پزشكي چگونه است؟

چيزي كه از توضيحات وزارت بهداش��ت متوجه 
شده   ام و به نظر مي   آمد قابل قبول است، اين است 
كه وزارت بهداش��ت طبق مصوبه ش��وراي عالي 
انقلاب فرهنگي باي��د س��الي 20درصد ظرفيت 
پزش��كي را افزايش دهد، ولي وزارت بهداشت در 
خصوص اين 20درصد همان موقع اعلام كرده بود 
كه به ازاي هر دانش��جو بايد اعتبار يك ميليارد و 
  200 ميليون تومان به قيمت چند سال قبل دريافت 
كند كه اگر الان به روز ش��ود، اين مبلغ بيشتر هم 
مي   ش��ود. از س��وي ديگر اتفاقي كه مي   افتد اين 
است كه وزارت بهداشت ظرفيتي را كه بناست بالا 
ببرد،  اعلام مي   كند، ولي سازمان سنجش به دلايل 
مختلفي علاوه بر آن چند صد نفر را نيز اضافه اعلام 
مي   كند، يعني پذيرش بالاتر از چيزي مي   رود كه در 
دفترچه ها آمده است، حالا يا رتبه ها مساوي است يا 

نمرات را گرد مي   كند. 
با توجه به اين مسائل، وزارت بهداشت آمده به ظاهر 
از اول مقداري ظرفي��ت را پايين تر گرفته تا وقتي 
كه آن تعداد افزايش��ي هم به آنها اضافه مي   شود، 
در مجموع همان 20درصد ش��وراي عالي انقلاب 
فرهنگي اتفاق بيفتد. در نتيجه خيلي جاي نگراني 
نيست، مگر اينكه بعد از اينكه پذيرش نهايي انجام 
شد، معلوم ش��ود   وزارت بهداش��ت مصوبه را اجرا 

نكرده كه بايد پاسخگو باشد. 
الان وضعي��ت را مانن��د قط��ار در ح��ال حركتي 
پيش   بيني كرده اند كه بعضي كوپه ها را براي برخي 
از شهرها خالي مي   گذارند و وقتي به آنجا مي   رسد، 
پر مي   شود، اينها هم چنين تزي دارند كه گفته اند 
چون هميش��ه ما ظرفيت را كامل اعلام مي   كنيم، 
بعد اضافه كه مي   شود خيلي بالاتر مي   آيد، اين دفعه 
به دليل اينكه دانشگاه ها ديگر گنجايش ندارند با 
توجه به اينكه 20درصد هر سال نيز تعداد زيادي 
اس��ت و در نتيجه حداكثر همان 20درصدي كه 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي گفت��ه بايد اضافه 
ش��ود، اينگونه عمل مي   كنيم تا بالاتر از آن ديگر 
اضافه نشود كه اين مسئله تا الان قابل قبول است و 

در نهايت 20درصد را قبول مي   كنند. 
در ماده 190 برنامه هفت توسعه كه توسط دولت 
به مجلس ارس��ال ش��ده بحث 25درصد افزايش 
ظرفيت پزشكي مطرح است، ولي الان چيزي كه در 
كميسيون تلفيق برنامه هفتم تصويب شده مسئله 
را عوض كرده و گفته است نسبت دستيار تخصصي 
و مختصص باليني به پزشكان عمومي حداقل به 
يك برسد، در حالي كه مطرح مي   شود، همين الان 
هم نسبت آن 1/12 اس��ت و ظرفيت ما از چيزي 

كه در قانون تصويب ش��ده هم بيشتر است. نكته 
بعدي اينكه اصلًا دو مسئله جدا از هم در حال اتفاق 
است، در حالي كه قرار بود در مورد افزايش ظرفيت 
پزشكي قانون   گذار شود، در مورد نسبت متخصصان 
به پزشكان عمومي قانون   گذاري مي   شود و در نتيجه 
هيچ ريل   گذاري وجود ندارد، فردا حتي پزش��كان 

عمومي افزايش پيدا كند. 
يك تفاوتي اينها با ه��م در پذيرش دارند. ظرفيت 
پزشكي عمومي نه تنها خالي نمي   ماند، بلكه آنقدر 
داوطلب دارد كه شما اگر 10 برابر آن را هم بخواهيد 
مي   توانيد پذيرش كنيد، چون عمده دانش��جويان 
تجربي به عش��ق پزش��كي مي   آيند، ام��ا در مورد 
تخصص متأس��فانه برخي از رش��ته هاي ما اصلًا 
استقبال نمي   شود، يعني خالي مي   ماند مثلاً 12نفر 
اعلام مي   كنند، ول��ي چهار نفر مي   آيند ش��ركت 
مي   كنند كه دو نفر از آنها ني��ز انصراف مي   دهند. 
ما اين مش��كل را در دس��تياري داريم و به مقدار 
لازم مشتري نداريم، البته زور هم نمي   شود كرد، 
بلكه بايد مشوق هايي در مورد وضعيت رزيدنت ها 
و درآمد پزش��ك ها گذاشته ش��ود تا موجب  اقبال 

بيشتر شود. 
خيلي از افراد وقتي پزشك مي   شوند، ديگر عطشان 
مي   خوابد و مي   روند در رشته های لوكس، كم  دردسر 
و درآمدزا تخصص مي   گيرند به همين دليل ما الان 
در طب اورژانس، اطفال، بيهوشي و حتي جراحي 
عمومي كه يك زماني س��ر آنها رقابت شديد بوده 

متأسفانه استقبال كمي را شاهد هستيم. 
در مجموع وزارت بهداشت يك چنين مشكلاتي 
دارد و اين   گونه نيست كه همه برنامه   ريزي هاي آن 
به هدف برسد، ولي در مورد پزشك عمومي چنين 
مشكلي وجود ندارد. البته بالاخره اينها ظرفيت   هايي 
دارند، اما مقداري از كنك��ور، مقداري در پذيرش 
مازاد و مقداري بالاجبار از بين دانشجوياني كه به هر 
دليلي وارد كشور مي   شوند، وارد سيستم آموزشي 
مي   ش��وند، در حالي ك��ه همانطور كه گفته ش��د 
ظرفيت اسمي دانشگاه ها را هم بايد در نظر بگيرند و 

به شكل طبيعي بالاتر از آن امكان پذيرش نيست به 
خاطر اينكه بحث بيمارستان، آزمايشگاه و امكانات 
در اينجا مطرح اس��ت. متأس��فانه الان دانشگاه ها 
در اين خصوص مشكل دارند و مشكل برخي هم 
شديدتر است و حتي براي كلاس و فضاي آموزشي 
هم دچار مشكل هستند كه تلاش مي   كنند در اين 

خصوص كاري انجام دهند. 
ش�ما مي   فرماييد آن چيزي كه الان 
دارد اتف�اق مي   افتد براس�اس توان 
وزارت بهداشت است، در صورتي كه 
براساس آمار موجود وزارت بهداشت 
در ده�ه 60 بيش�تر از ظرفيت فعلي 

پذيرش پزشكي داشته است. 
20درصد در س��ال يعني دانش��گاهي كه س��ال 
قبل 100 تا دانش��جو مي   گرفته الان بايد 120 تا 
بگيرد، اين يعني 20 تا صندلي، 20 تا آزمايش��گاه 
و 20 تا تخت بيمارستان كه بايد همه اينها اضافه 
شود. رشته پزشكي يك رشته عملي است و مانند 
رشته هاي ديگر نيست. شما اگر دانشجوي ادبيات 
را در تالار هم بگذاريد، ممكن است آموزش پايين 
بيايد، ولي امكان آموزش وجود دارد، ولي در مورد 
رشته پزشكي بايد مهارت هاي باليني، تعداد مريض 
و كارهايي كه از نظر عمل��ي نياز داريد ظرفيت آن 
همه با هم افزايش يابد، ولي دانشگاه ها همه با هم 
نمي   توانند اين كار را انجام دهند. من خودم هيئت 
علمي دانشگاه علوم پزشكي هستم و همان سه سال 
پيش و قبل از اين مصوبه هم از نظر كلاس و فضاي 
آموزشي دچار مشكل بوديم، حالا علوم پزشكي هر 
چند از قبل ظرفيت ايده   آل خود را اعلام نكرده ولي 
تضمين كرده و پذيرفته كه نس��بت به سال قبل 

حتماً 20درصد را رعايت مي   كنم. 
سؤال اين بود كه در دهه 60 براساس 
آمار موج�ود 50درصد بيش�تر از آن 
چيزي كه الان داريم آموزش پزشكي 

مي   دهيم، آموزش مي   داديم. 
ما همان دهه شصتي ها هستيم، عوضش دانشگاه ها 
بسيار مشكل داش��تند، خوابگاه نداشتند، بچه ها 
اذيت مي   شدند، جس��د نداشتيم، پنج شنبه ها هم 
كلاس مي   رفتيم تازه يكبار دانشگاه اصفهان كه ما 
درس مي   خوانديم، آنقدر زياد پذيرش كرده بودند 
كه مجبور ش��دند به دو تا نيم س��ال تقسيم شان 
كنند و آن تجربه هاي تلخ را هنوز دانشگاه ها دارند. 
حالا ممكن است دانشگاه   هايي هم باشند كه هنوز 
جا براي افزايش ظرفيت داشته باشند، ولي بعضي 
از دانش��گاه هاي ما واقعاً كش��ش افزايش هر سال 

20درصد را ندارند. 
نكته مهم اين اس��ت كه متأس��فانه اعتباري براي 
اين كار تعلق نگرفته و متأسفانه وزارت بهداشت با 
همين بودجه فعلي بايد 20درصد افزايش دهد كه 
اين  خيلي سخت است. به جاي اينكه بابت افزايش 
پولي بدهند فقط آن را تصويب كرده اند، مثل اينكه 
شما دو بچه تحويل يك خانواده بدهيد، ولي هزينه 
آن را ندهيد، خب به ش��كل طبيعي دچار ناترازي 
مي   شود. مشكل اصلي اين است كه براي 20درصد 
كه افزايش داده اند به ازاي هر كدام بايد يك ميليارد 
و 200ميليون تومان به پول دو سال پيش كه شايد 
الان 1/5 ميليارد هم بش��ود، اعتب��ار مي   دادند تا 
دانشگاه ها بتوانند خودش��ان را جمع و   جور كنند. 
بحث غذا، خوابگاه، كلاس، اس��تاد، حق التدريس 
اس��تاد، هيئت علمي جديد هم مطرح اس��ت، در 
حالي كه برخي فكر مي   كنند فقط مسئله دانشجو 
است كه اضافه كنيم و سركلاس بنشانيم، همه اينها 
با هم توسعه رشته پزشكي مي   ش��ود. در مجموع 
براساس آن چيزي كه كف ميدان است 20درصد 
خيلي آرمان   گرايانه نوشته شده و وزارت بهداشت از 
اول هم با آن موافق نبود و مي   گفت كارشناسي شده 
نيست، ولي الان شورا آن را تصويب كرده  است و 

اجباري پذيرفته اند. 

حالا با توجه به وضعي�ت موجود كه 
ما كمبود پزشك و مخصوصاً پزشك 
متخصص در خيلي از شهرها داريم، 
وضعيت چگونه خواهد ش�د، از يك 
طرف مي   فرماييد بودجه نداريم و از 
طرف ديگر قانون هم الزام كرده است. 
آيا بالاخ�ره مجل�س بودج�ه آن را 

پيش بيني خواهد كرد؟
مجلس بر اساس درآمدهاي كشور بودجه را توزيع 
مي   كند. در يك كش��ور ح��دود 90 ميليوني كه 
يك ميليون و 400 هزار بشكه نفت مي   فروشيد و 
مقداري هم ماليات مي   گيريد، به طور طبيعي سهم 
دانشگاه هاي علوم پزش��كي هم سهم قابل قبولي 
نخواهد بود. الان عربس��تان 10 ميليون بش��كه 
مي   فروشد، ولي در مورد ما با اين تعداد بشكه اي كه 
مي   فروشيم و پول تعدادي از آن هم باز نمي   گردد، 
بيشتر مشكل بودجه و اعتبار است و مسائل ديگر 

حاشيه است. 
ب�ر اس�اس آن چي�زي ك�ه الان در 
كميس�يون تلفي�ق دارد تصوي�ب 
مي   ش�ود، ق�رار اس�ت بالاخ�ره 
دانشجويان پزش�كي و متخصص ها 

چه تعداد شود؟
من مصوب��ه را ندي��ده   ام ولي به نظ��رم 25درصد 
واقع   بينانه نيست، يعني مي   شود افزايش داد ولي 
عملياتي نمي   شود و از طرف ديگر كيفيت آموزش 
پايين مي   آيد. ما از يك طرف مي   گوييم كه دكتر 
بي   سواد نباش��د كه مردم را بكشد و از طرف ديگر 
خودمان در سياست   گذاري   هايمان به نحوي داريم 
همين را با اين مصوبه هاي غيركارشناس��ي دامن 
مي   زنيم. يكي از دلايلي كه پزش��كي ما نسبت به 
علوم ديگر خيلي نزديك به تحولات جهاني است، 
همين تلفيق آموزش با مهارت علمي است، يعني 
آموزش علمي با آموزش مهارت در كنار هم هستند 
و البته همين مس��ئله هزينه كار را هم به ش��كل 

طبيعي بالا مي   برد. 
از ط�رف ديگر خ�ود دانش�جويان 
پزشكي هم شكايت دارند و مي   گويند 
ب�ه دليل كمبود پزش�ك م�ا مجبور 
هس�تيم حتي ش�يفت هاي بيش از 

24ساعت هم بايستيم. 
من عرض ك��ردم در م��ورد پزش��ك عمومي ما 
زيرساختش را نداريم، در مورد تخصص استقبال 
نمي   شود. در اين وضعيت شما بايد شرايط را براي 
پزش��كان متخصص در مناطق محروم به شكلي 
فراهم كنيد كه رغبت داشته باش��ند و بيايند در 
منطقه مح��روم و در بخش دولت��ي كار كنند، در 
صورتي كه برعكس شده است. الان در حالي شما 
به يك پزش��ك عمومي 15 ميليون تومان حقوق 
مي   دهيد كه ضعيف ترين اقش��ار ما در رشته های 
مختلف و همين   هايي كه دادش��ان بلند اس��ت، 
همين حقوق را مي   گيرند. خ��ب وقتي كه به يك 
پزشك عمومي 15 ميليون تومان مي   دهيد و از او 
انتظار داريد با 40 سال سن شبانه   روز بيتوته كند، 
معلوم است چه چيزي از آن در مي   آيد. نتيجه آن، 
اين مي   شود كه براساس چيزي كه رئيس دانشگاه 
فرمودند ما در استان لرستان يك جراح قلب داريم، 
حالا يك جراح قلب چند تا عم��ل مي   تواند انجام 
دهد، بقيه يا مهاجرت مي   كنند يا مي   آيند تهران و 

در كارهاي فرعي مشغول مي   شوند. 
در اين خص��وص هم تا يك حدي مي   ت��وان الزام 
كرد، ولي تنها توسط مشوق مي   توانيد پزشك را در 
منطقه نگه داريد. پزشكي هم مانند شغل هاي ديگر 
است مگر شما مي   توانيد شغل هاي ديگر را يكجايي 
نگه داريد تا تهران نياي��د، در حالي كه مثلًا جراح 
مي   آيد و خودش هم نمي   خواهد اتاق عمل برود، 
بلكه متخصصان رش��ته هاي اتاق عمل يك عمل 
زيبايي براي او انجام مي   دهند و جراح فقط پولش را 
مي   گيرد. اينها تخلفاتي است كه طبق چيزهايي كه 
بعضي از دوستان به ما گزارش مي   كنند، دارد اتفاق 
مي   افتد، ولي چون رسمي نيست و غيرقانوني است، 
رصد كردن آن هم كار راحتي نيس��ت، ولي يك 
جراح دانش  نامه خود را در اختيار اينها قرار مي   دهد 
ودرصدش را مي   گيرد و اصلًا هم نياز نيست كاري 
انجام دهد. حالا چطور ممكن است اين فرد برود 
در منطقه محرومي كه هزار تا مسئله و چالش دارد 
با 20 يا 15 ميليون تومان كار كند. باورش سخت 
است، ولي متأسفانه درآمدها به شكلي تنظيم شده 
كه عملًا پزشكان از منطقه محروم فرار مي   كنند 
و در اين ش��رايط هر چقدر هم پزشك زياد  بشود، 
اتفاقي براي اين مناطق نمي   افتد، بلكه نهايتش به 
خارج از كش��ور مي   روند و حتي براي كشورهاي 
همس��ايه دانش   نامه هم نياز ندارند، فقط مي   روند 

آنجا كار مي   كنند. 
در مجم��وع اگر بخواهيم به ش��كلي ك��ه اكنون 
برنامه ريزي شده ظرفيت پزشك را اضافه كنيم، 
عملًا ثمره اي ب��راي مردم ندارد، فق��ط ثمره آن 
اين اس��ت كه پول بيت   المال را صرف مي   كنيد، 
پزش��ك تربيت مي   كنيد و مي   رود به كشور ديگر 
خدمت مي   كند، مگر اينكه مش��وق براي پزشك 
بگذاريم كه با علاقه ب��رود در منطقه محروم كار 
كند، يعني آنقدر انگيزه براي او وجود داشته باشد 
كه اگر شما بخواهيد جلوي او را بگيريد، خودش 

ممانعت كند. 

افزايش ظرفيت پزشكي  با وضعيت فعلي 
ثمري براي مردم ندارد

عضو كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس در گفت وگو با »جوان«:

 وزير بهداشت، درمان و آموزش پزش��كي گفت: ۳1 خط توليد دارو 
در دولت س��يزدهم راه اندازي ش��د و ۶9 داروي جديد به ب��ازار آمد و 
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 رئيس كميته امداد از برنامه ريزي براي ايجاد 500 هزار فرصت شغلي 
ويژه مددجويان خبر داد و گفت: امسال افراد در دهك هاي ۶ و ۷ با احراز 

شرايط از تسهيلات اشتغال برخوردار مي شوند. 
 اعضاي ش��وراي ش��هر تهران افزايش 45درصدي نرخ س��رويس 
مدارس در شوراي شهر تهران براي س��ال تحصيلي 140۳- 1402 را 

تصويب كردند. 
 معاون رئيس جمه��ور در حوزه زن��ان و خانواده گف��ت: تخصيص 
يكدرصد اعتبار دستگاه هاي اجرايي براي حوزه زنان و خانواده امسال 

اجرايي خواهد شد. 
 مدير عامل سازمان مديريت و نظارت بر تاكسيراني شهرداري تهران 
گفت: 41 ميليارد تومان بودجه براي سرويس دانش آموزان استثنايي 
در نظر گرفته شده كه از اين ميزان ۶ ميليارد تومان در سه ماه ابتدايي 

سال هزينه شده است. 
 ستاد ديه كش��ور از آزادي 11 مادر زنداني مرتكب جرائم غيرعمد 
خبر داد و اعلام كرد: اين اقدام به دنبال فراخوان »محس��ن چاوشي« 

انجام شد. 
 س��ازمان ثبت احوال كش��ور اعلام كرد: همزمان با هفته دولت اين 
سازمان در نمايشگاه »دستاوردهاي دولت مردمي ايران قوي« اقدام به 
برپايي ميز خدمت در راستاي ارائه خدمات از جمله تعويض شناسنامه 
شهروندان كرده است و صدور شناسنامه شهروندان تنها در چند ساعت 

انجام مي شود. 
 سرپرست معاونت فني و عمراني ش��هرداري تهران گفت: طي پنج 
ماه نخست سال 1402، بيش از ۷۶0 هزار تن آسفالت معادل كل سال 
1401 و 20درصد بيشتر از سال 1400 در شهر تهران توليد و پخش 

شده است. 
 معاون تحقيقات و فناوري وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
گفت: ۸ هزار و ۸91 ش��ركت دانش بنيان در كش��ور وجود دارد كه از 
اين تعداد يكهزار و ۳1۳ شركت در حوزه س��لامت فعاليت داشته كه 
40درصد از آنها درحوزه دارو و فرآورده هاي پيشرفته تشخيص و درمان 

كار مي كنند. 
 به گفته مدير كل دفتر تأمين مس��كن و امور مهندس��ي ساختمان 

كميته امداد ۳00 هزار مددجو امسال صاحب خانه مي شوند. 

جنسيت و افق هاي آينده
عناصر مولد الگوي زن شرقي در سنت ايراني

س��نت فرهنگي- اجتماعي جامعه ايران زمينه اي حاصلخيز و مستعد 
براي تداوم حيات الگوي زن ش��رقي است. اين س��نت ديرپا  با وجود 
تغييرات فرهنگي پرش��تاب در جامعه ايران، هنوز هم نزد بسياري از 
مردم تعيين كننده الگوي رفتار و سبك زندگي است. در اين ميان، يكي 
از مؤلفه هاي مهم و قدرتمند اين سنت فرهنگي- اجتماعي، افق هاي 

جنسيتي براي آينده فرزندان است. 
آينده همواره مهم ترين دغدغه افراد و خانواده ها بوده است. آينده شغلي 
و اقتصادي، آينده تحصيلي، آينده خانوادگي و بسياري از اين دست كه 
به  مثابه تصويري مبهم نزد افراد وجود دارند. س��اختن آينده براساس 
ايده آل ها مهم ترين انگيزه براي تلاش، پويايي و پذيرش سختي هاست. 
اين تصوير اما زواياي روش��ني هم نزد خانواده و جامع��ه ايراني دارد. 
به ويژه آنجا كه اين تصوير متعلق به دختر خانواده باشد. نگراني نسبت 
به وضعيت آينده دختران در ميان خانواده هاي ايراني كمتر است، زيرا 
براي دختران عنصري به نام »شوهر« تعيين كننده ابعاد و زواياي تصوير 
آينده بوده است. در فاهمه جامعه ايراني، هويت شغلي، علمي و حرفه اي 
دختر به شدت متأثر از »سايه   شوهر« بوده و وضعيت دختران در آينده 
تابعي از وضعيت شوهرشان است. بنابراين درخواست ها و انتخاب هاي 

دختران همگي به »خانه شوهر« حواله داده مي شو د. 
گويي اين دختر فاقد انتخاب هاي فردي و رسالت هاي اجتماعي است كه 
نه تنها مجاز، بلكه موظف به پيگيري آنهاست. اين سخن ابداً به آن معنا 
نيست كه ما نبايد در تربيت دختران، افق خانواده گرايانه داشته باشيم 
و معطوف به پذيرش نقش هاي خانگي تربيت نكنيم. خير! بلكه به اين 
معناست كه براي او »هويت  معطل« خلق نكنيم و انتخاب هاي فردي و 

اجتماعي او را منوط به ازدواج و رضايت شوهر در آينده نكنيم. 
دختران هم مانند پس��ران سهمي مس��تقل از حيات اجتماعي آينده 
دارند كه در چارچوب��ي از ارزش هاي اجتماع��ي، ظرفيت هاي فردي 
و ضرورت هاي تمدني مجاز به خلق وضعيت خود در آينده هس��تند. 
اين حداقل تغييري است كه به اقتضای الگوي سوم بايد محقق شود، 
بنابراين بايد در سبك تربيتي و جامعه پذيري دختران تجديدنظر كرد، 
زيرا پيامد چنين وضعيتي يقيناً به انفعال زنان و مادران آينده در خانواده 

و جامعه منجر خواهد شد. 
حقيقت اين است كه جنسيت تأثيري در اصل  داشتن رسالت اجتماعي 
و مسئوليت خانوادگي ندارد و تفاوت صرفاً در ناحيه كيفيت نقش هاست. 
هم پس��ران بايد در قامت مردان جامعه و پدران و همسران خانواده به 
ساخت جامعه همت گمارند و هم دختران بايد در نقش زنان جامعه و 
همسران و مادران خانواده در آينده ظاهر شوند، بنابراين دختران هم 
بايد مانند پسران مواجهه فعالانه تري را با »آينده« تجربه كنند. البته 
بايد متذكر شد كه در وضعيت مدرن، نظامات تربيتي و آموزشي و نيز 
ساختارهاي اقتصادي- اجتماعي به نوعي طراحي شده اند كه آينده اي 
فراجنسيتي براي دختر و پسر رقم بزنند و شرايط اكنون  جامعه ايران 

نيز همين گونه است. 

سجاد آذری
  گفت وگو

حسین سروقامت

انديشه هاي نو داش�ت. در تدريس و پژوهش ابتكارات زيادي 
نشان مي داد. نيروها را بر اساس استعدادسنجي و نيازسنجي 
پرورش مي داد. كنكاش�گر بود و ديدگاه هاي بزرگان را به بوته 

نقد مي نهاد. 
با اي�ن همه، خصوصيتي داش�ت ك�ه از تمام اينها ش�يرين تر 

مي نمود؛ تجليل از صاحبان انديشه! 
گاهي سر درس مي گفت من اين نكته را كه فلان استاد مطرح 
كرده اند، نمي فهمم. ب�ه صراحت مي گفت كه من خيلي چيزها 
را نمي فهمم؛ اين هم يكي از آنهاس�ت. . . مي فهميد. خوب هم 
مي فهميد، اما نمي خواس�ت فلش ناداني را به سمت استادش 

بگيرد! 
يكي از ش�اگردانش نقدي بر ديدگاه علامه طباطبايي داشت. 
دقيق ش�نيد و موش�كافانه بررس�ي ك�رد. آنگاه اس�تادانه و 

آقامنشانه گفت: 
-  نقد درست است، اما لحن را جوري تغيير دهيد كه حتماً شأن 

ايشان رعايت شود! 
آري؛ بركت علم به پاسداشت مقام استاد است. . . 
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رسوايی امين اموال انگليسی
هارتويگ فيشر، مدير 60 ساله موزه بريتانيا كه از سال 20۱6 ميلادي 
در اين مقام ب�ود، روز جمعه از مديريت اين موزه مش�هور در جهان 
اس�تعفا داد. اين خبر به اندازه اي مهم اس�ت كه تيتر يك گاردين را 
به خود اختصاص داد و اين روزنامه به اس�تعفاي مدير موزه بريتانيا 
پس از رسوايي سرقت صدها ش�يء تاريخي از موزه پرداخته است. 
ماجراي اين استعفا اما به يك رس�وايي بزرگ باز مي گردد. رسوايي 
دزديده ش�دن حدود 2 هزار اثر ارزش�مند از اين موزه كه به شهرت 
آن لطم�ه جدي وارد ك�رده و در عمل يك رس�وايي ش�رم آور براي 
يكي از معتبرترين مؤسس�ات فرهنگي جهان محس�وب مي شود. 
بگذريم كه تقريباً تمامي اشيای  به نمايش گذاشته شده در اين موزه 
از ديگر كشورها سرقت و به اين مكان انتقال داده شده است و بريتانيا 
تاريخ و فرهنگ قابل اعتنايي ن�دارد! در واكنش به اين ماجرا برخي 
كشورها از جمله نيجريه خواستار بازگرداندن اشيای تاريخي خود 
از اين موزه شده اند. سيد مهدي حس�يني متين، كاردار كشورمان 
در لندن هم در پيامي در فضاي مجازي نوش�ت: » با انتش�ار اخباري 
مبني بر سرقت هزاران اثر باس�تاني از موزه بريتانيا، اين سؤال باقي 
مي ماند كه اين موزه همچن�ان مكاني امن براي نگه�داري اين آثار 
با ارزش از جمله اش�ياي ايراني اس�ت؟ آيا مس�ئولان موزه بريتانيا 
مي توانند اعتماد صاحبان اصلي خارجي را دوباره به دست آورند؟«

كش��ورهاي غربي اگر چه فرهنگ و تمدن تاريخي ندارند، اما موزه هايي 
مش��هور دارند. لوور پاريس يا موزه بريتانيا ازجمله موزه هاي مش��هوري 
هستند كه ميليون ها قطعه اشيای تاريخي را از كشورهايي با تمدن هاي 
چندين هزار ساله مانند ايران،  هند يا مصر و امثال آن در خود جمع كرده اند. 
قطعاتي كه اغلب توسط قاچاقچيان عتيقه از اين كشورها جدا شده و در 
اختيار اين موزه ها قرار گرفته و اين كشورها بدون توجه به مبدأ اين اشيا 
براي خودشان موزه هايي بزرگ و مشهور راه انداخته اند. حالا مدتي است در 
موزه بريتانيا افرادي پيدا شده اند كه اشيای اين موزه را به سرقت ببرند. اين 
ماجرا  موجب شد تا هارتويگ فيشر، مدير آلماني موزه بريتانيا از سمت خود 

استعفا بدهد تا فشارهاي رسانه اي اين رسوايي را از دوش خود بردارد. 
 اشياي قيمتي مربوط به قرن پانزدهم قبل از ميلاد

موزه بريتانيا در سال 1۷5۳ ميلادي تأسيس شده است و در آنجا بيش از 
۸ ميليون قطعه  ارزشمند نگهداري مي شود؛ از جمله سنگ نبشته  معروف 
»روزتا« از دوران مصر باستان كه رمزگشايي از خط هيروگليف  را ممكن 

كرده است و يكي از پربازديدترين جاذبه هاي اين موزه است. 
اين مؤسسه در لندن يكي از مهم ترين موزه هاي جهان است. اين موزه اما 
مدتي است به خاطر سرقت حدود 2 هزار شيء تاريخي و قيمتي در صدر 
اخبار دنيا قرار گرفته است. رسانه هاي انگليس در اين باره گزارش دادند 
بيش از هزارو500 شيء تاريخي اين موزه در يك پايگاه اينترنتي فروخته 
شده است. علاوه بر اين، فاش شد كه به مقامات ارشد اخطار هاي دقيق در 

مورد سرقت ها در سال 2021 ايميل شده است. 
يك هفته قبل در پي سرقت از موزه ملي انگليس، مقامات اين موزه بيانيه اي 
اعلام كردند:  »طلا، جواهرات و سنگ هاي قيمتي مربوط به قرن پانزدهم 

قبل از ميلاد تا قرن 19 پس از ميلاد از اين موزه به سرقت رفته است.«
نيويورك تايمز در اين باره گزارش داد: بيشتر اقلام سرقت رفته، قطعات 
كوچكي بودند كه در انباري متعلق به يكي از مجموعه هاي موزه نگهداري 
مي شدند.  به گفته مسئولان موزه، اقلام مفقود شده براي اهداف آكادميك 
بوده و براي نمايش عمومي نبوده اس��ت. هارتويگ فيشر، مدير موزه در 

اين باره گفت: »اين يك حادثه بسيار غيرعادي است.«
در بيانيه اين موزه تأكيد شد: اقدامات قانوني مستقل به سرپرستي نايجل 
بوردمن، معتمد سابق و لوسي داورسي، پاسبان رئيس پليس حمل و نقل 

انگليس، عليه كارمند اخراج شده در حال انجام است. 
 فشار روي فيشر 

فيشر از زمان اعلام خبر ناپديد شدن آثار در ماه آگوست كه قدمت برخي از 
آنها به قرن 15 قبل از ميلاد برمي گشت، به شدت تحت فشار بود. مسئولان 
موزه روز شنبه ضمن تأييد خبر استعفاي او، اعلام كردند كه برخي از آثار 

به سرقت رفته نيز پيدا شده اند. 
فيش��ر در بيانيه اي گفت كه در چند روز گذش��ته رويدادهاي مربوط به 
س��رقت هاي موزه بريتانيا و تحقيقات درباره آنها را به تفصيل بررس��ي 
كرده است. به گفته وي بديهي است كه موزه به هشدارهاي سال 2021 و 
به موضوعي كه اكنون به طور كامل آنچنان كه بايد ظاهر شده است، پاسخ 
نداده است. فيشر گفت: مسئوليت اين شكس��ت در نهايت بايد به عهده 
مديريت باشد. اين مسئول آلماني در واقع مي خواست سال آينده از سمت 
خود كناره گيري كند كه دومينوي اين رسوايي ها وي را وادار به كناره گيري 
پيش از موعد كرد.  پيش از اين، موزه بريتانيا در اواسط ماه آگوست اعلام 
كرده بود كه يكي از كارمندان را در رابطه با همين پرونده اخراج كرده است. 
پليس لندن نيز بدون شرح جزئيات، تنها اعلام كرد كه در حال بازجويي از 
مردي در اين باره است.  جورج آزبورن، رئيس موزه بريتانيا تأييد كرده است 
كه حدود 2 هزار ش��يء از موزه بريتانيا دزديده شده است، اما تعدادي از 

گنجينه هاي مفقوده بازيابي شده اند. 
 درخواست كشورها براي بازگرداندن آثار تاريخي شان

ماجراي سرقت 2 هزار اثر تاريخي از موزه بريتانيا با واكنش هاي جهاني 
هم همراه بوده است. سيد مهدي حسيني متين كاردار ايران در لندن در 
پيامي در فضاي مجازي نوشت: »با انتشار اخباري مبني بر سرقت هزاران 
اثر باستاني از موزه بريتانيا، اين سؤال باقي مي ماند كه اين موزه همچنان 
مكاني امن براي نگهداري اين آثار با ارزش از جمله اشياي ايراني است؟ آيا 
مسئولان موزه بريتانيا مي توانند اعتماد صاحبان اصلي خارجي را دوباره 

به دست آورند؟«
مقام��ات نيجريه ه��م در واكنش به ش��ايعه مفقود ش��دن، س��رقت و 
آسيب ديدگي تعدادي از اش��يای داخل موزه انگليس )بريتانيا(، مجدداً 

خواستار بازگرداندن برنز هاي بنين از اين مجموعه شدند. 
برنز هاي بنين، مصنوعات برنجي و برنزي هستند كه برخي از آنها متعلق به 
قرن شانزدهم است. در لشكركشي سال 1۸9۷ نيرو هاي انگليس و هجوم 
به پادشاهي بنين هزاران اثر تاريخي و ساير اشيايي كه به نام برنز هاي بنين 
شناخته مي ش��وند، از اين مكان خارج و در لندن فروخته شدند. اين آثار 
تاريخي در نهايت از موزه هاي سراسر انگليس، اروپا و امريكا سر در آوردند و 

درخواست براي استرداد آنها از اواسط قرن بيستم آغاز شد. 
ابا عيسي تيجاني، مدير كميسيون ملي موزه ها و بنا هاي تاريخي نيجريه 
با تأكيد بر اينكه برنز هاي بني��ن به طور غيرقانوني از بنين خارج ش��ده 
مي گويد: »مهم نيست كه آيا آنها در آنجا امن هستند يا نه! مسئله اين است 
كه اين آثار به سرقت رفته است و بايد به نيجريه به جوامعي كه به آن تعلق 

دارند، بازگردانده شوند.«
در حالي كه پايگاه اينترنتي موزه انگليس )بريتانيا( اعلام كرد روابط مثبتي 
با كاخ سلطنتي در شهر بنين و با كميسيون ملي موزه ها و بنا هاي تاريخي 
نيجريه موسوم به NCMM دارد، اما درخواست كتبي براي بازگرداندن 

برنز هاي بنين را از وزارت فدرال نيجريه دريافت كرده است. 

ابوالفضل اقبالي

زهرا چیذري 

وقت�ي ك�ه ب�ه ي�ك پزش�ك عمومي 
۱5ميلي�ون توم�ان مي   دهي�د و از او 
انتظار داريد با 40 س�ال سن شبانه   روز 
بيتوت�ه كند، معلوم اس�ت چ�ه چيزي 
از آن در مي   آي�د. نتيجه، اين مي   ش�ود 
كه براس�اس چيزي كه رئيس دانشگاه 
فرمودند ما در استان لرستان يك جراح 
قلب داريم، حالا يك ج�راح قلب چند 
تا عم�ل مي   توان�د انجام ده�د، بقيه يا 
مهاجرت مي   كنن�د يا مي   آين�د تهران 
و در كارهاي فرعي مش�غول مي   شوند
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